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Vera Jourova: Nu pot face promisiuni, dar mi-ar placea cu adevarat sa punem capat

MCV

Vicepresedinta Comisiei Europene (CE) pentru valori si transparenta, Vera Jourova, a declarat marti, la

Bucuresti, într-un interviu pentru AGERPRES, ca nu poate face promisiuni, dar ca i-ar placea cu adevarat

ca executivul comunitar sa puna capat Mecanismului de Cooperare si Verificare pentru România si

Bulgaria, care ocupa capacitati ale Comisiei, si sa transfere evaluarea tarii noastre în raportul anual privind

statul de drept pentru toate statele UE. Înaltul oficial european a spus ca exista un elan la nivel politic în

România pentru adoptarea legilor care sa raspunda problemelor incluse în rapoartele MCV si ca a vazut

"declaratii puternice" inclusiv din partea presedintelui si prim-ministrului.

 

În context ea a atras atentia ca noua structura care înlocuieste Sectia speciala pentru investigarea magistratilor va fi

monitorizata de Comisie, care vrea sa vada noua structura "facându-si treaba cum trebuie, fiind independenta,

impartiala si îndeplinindu-si scopul". De asemenea, a afirmat Vera Jourova, tentativele unor institutii din România

de a contesta primatul legii UE nu au reprezentat "o surpriza placuta" si a transmis ca unul dintre obiectivele vizitei

sale a fost sa se asigure ca exista o recunoastere clara a legii UE în legislatia româneasca si ca judecatorii români,

care sunt si judecatori europeni, trebuie sa poata aplica legea UE fara teama ca vor fi penalizati pentru asta.

 

Nu în ultimul rând, Vera Jourova a vorbit în interviul acordat AGERPRES despre problemele cu care se confrunta

mass-media si ce s-ar putea face pentru depasirea lor si a exprimat totala disponibilitate a Comisiei Europene de a

continua sprijinul pentru Ucraina si Republica Moldova în efectuarea reformelor necesare dupa ce ambele state au

primit statutul de tari candidate la aderare.

 

AGERPRES: Doamna vicepresedinte a Comisiei Europene pentru valori si transparenta, cum ati rezuma

aceste doua zile în România, în care justitia, refugiatii ucraineni si libertatea media au fost prioritati pe

agenda?

Vera Jourova: Am avut doua zile foarte pline, fructuoase în România. Misiunea a început într-un centru de

refugiati si sunt profund impresionata de ceea ce românii si poporul român fac pentru refugiati. De asemenea fac

alte lucruri în legatura cu agresiunea rusa din Ucraina, creeaza culoare pentru transportul hranei si toate masurile

legate de o aparare mai puternica. Sunt profund impresionata si vreau sa multumesc poporului român pentru ca a

adoptat o pozitie atât de puternica.

De asemenea, am întâlnit reprezentanti cheie ai tarii, trebuie sa mentionez mai întâi presedintele tarii,

prim-ministrul, ministrul justitiei, ministrul afacerilor interne, am discutat cu figuri cheie reprezentând sistemul

judiciar românesc si parchetul, cu magistrati si alti actori, am discutat cu reprezentantii media pentru a întelege si

situatia de pe scena media. Zile fructuoase, a trebuit sa "înghit" totul, sa compar notitele cu ceea ce aveam în

materialele mele si ce aveam de la oameni reali care aveau multe de spus despre situatia din România si voi

continua cooperarea cu România în multe chestiuni diferite.

 

Ce parere aveti despre tentativele unor institutii din România, cum ar fi Curtea Constitutionala, de a

contesta primatul legii UE?

Trebuie sa spun ca nu a fost o surpriza placuta, a fost ceva ce nu ne asteptam (sa se întâmple) si de aceea ma aflu

aici sa vad ca exista o recunoastere clara a legii UE în legislatia româneasca. Credem ca judecatorii români, care

sunt si judecatori europeni, trebuie sa poata aplica legea UE fara teama ca vor fi penalizati pentru asta. Şi am avut

o oportunitatea de a avea o discutie foarte buna cu presedintele Curtii Constitutionale si am discutat si despre

principiile de baza, despre primatul legii UE, am încercat sa explic, ceea ce presedintele bineînteles se stia deja, ca

primatul legii UE este unul dintre pilonii pe care este bazat statul de drept european. Deci am vrea sa vedem ca
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primatul legii UE este deplin recunoscut în România.

 

Ati vorbit într-un interviu recent despre posibilitatea unui ultim raport MCV pentru România. Dupa

întâlnirile avute în România credeti ca aceasta perspectiva exista cu adevarat? Ce ar implica ea?

Cred ca exista un elan politic acum. Pentru ca am avut declaratii puternice si determinare din partea presedintelui,

prim-ministrului, ministrului justitiei, altor figuri importante, ca acum exista elanul de a adopta legile care vor

aborda chestiunile prezentate în raportul MCV care ne vor permite sa încheiem mecanismul si sa transferam

evaluarea României în noua masura sau instrument pe care îl avem, care este raportul privind statul de drept, o

evaluare standard care acopera toate statele membre UE. Cred ca elanul exista, exista lucruri care trebuie facute,

nu pot face promisiuni, dar pot sa fiu sincera cu dumneavoastra: mi-ar placea cu adevarat sa punem capat

mecanismului de raportare pentru ca, printre altele, ocupa capacitatile Comisiei si, pentru ca avem acest nou

instrument, am putea face acest pas de la MCV la raportul de evaluare privind statul de drept. Va depinde de

România.

 

Sectia speciala pentru investigarea magistratilor, una dintre solicitarile Comisiei, a fost desfiintata. Credeti

ca structura care o va înlocui respecta exigentele Comisiei?

Noua structura pentru investigarea judecatorilor si procurorilor va fi deplin monitorizata din partea noastra. Pentru

ca într-adevar am spus ca sectia speciala trebuie sa fie desfiintata dar acum vrem sa vedem noua structura

facându-si treaba cum trebuie, fiind independenta, impartiala si îndeplinindu-si scopul. Asa ca acest lucru va fi

monitorizat de Comisie.

 

Exista alte lucruri în afara de desfiintarea sectiei speciale care sunt esentiale pentru încheierea MCV?

Ceea este foarte important este recunoasterea primatului legii UE si a faptului ca ultimul cuvânt privind

interpretarea legii UE este stabilita în Luxemburg, de Curtea Europeana de Justitie (CJUE), iar deciziile Curtii

Europene de Justitie sunt obligatorii din punct de vedere legal, asa ca acest lucru este esential. De asemenea, vrem

sa vedem stabilizarea statutului magistratilor, toate masurile de siguranta care le protejeaza independenta, si ce este

relativ nou pentru mine dupa discutiile mele de aici sunt multe chestiuni legate de lucruri practice, precum conditii

pentru activitatea judecatorilor si procurorilor, stabilitatea, finantarea, buna planificare a resurselor umane pentru

sectorul judiciar. Am avut multe idei pe care le-am primit de la practicieni si asta este foarte valoros.

 

Exista multe critici în media din România în privinta unui pachet de propuneri de lege privind siguranta

nationala si unele dintre aceste preocupari au ajuns probabil la Comisia Europeana. Sunteti la curent cu

aceasta chestiune si, daca da, este ceva ce urmariti îndeaproape?

Eu personal nu ma ocup de legile privind siguranta si, ca un comentariu general, depinde de etapa în care se afla

legile. Comisia poate reactiona la legile care au fost adoptate. Întotdeauna evaluam daca legea este în contradictie

cu legislatia UE si, în cazul în care este asa, atunci putem lansa anumite proceduri.

 

O alta chestiune importanta pe agenda vizitei dvs în România a fost libertatea media si combaterea

dezinformarii. Ati spune ca România se confrunta cu regrese în materie de libertatea presei sau ca mai

degraba exista probleme care nu au fost abordate corespunzator pâna acum?

Vad probleme similare cu cele din alte state membre, în special în ceea ce priveste slabiciunea economica a

mass-media. Şi cu cât mergem mai jos, la nivel regional si local, cu atât mai mult observam o adevarata lupta

pentru supravietuire din cauza dificultatilor economice, asa ca vad probleme similare, vedem, de asemenea,

probleme legate de posibila presiune politica asupra mass-media prin alocarea fondurilor publice.

Asa ca am primit o multime de sesizari aici, un lucru specific pentru România plecând de la scuze bazate pe
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GDPR, faptul ca jurnalistii nu ar trebui sa aiba acces la anumite informatii din cauza GDPR, este o chestiune

specifica pentru România.

De aceea am decis sa colectez aceste plângeri si sa cer Autoritatii pentru protectia datelor din România sa verifice

situatia si sa ia unele masuri daca sunt necesare. Asa ca i-am informat pe colegii dumneavoastra din mass-media ca

lucram la Legea privind libertatea presei, care ar trebui sa fie un set de norme cu caracter juridic pentru toate

statele membre. Aceasta ar trebui sa protejeze mai bine sectorul media împotriva politizarii, împotriva presiunilor

financiare, împotriva finantarii netransparente si a altor lucruri conexe, asa ca vom adopta aceasta lege în

septembrie si cred ca ar putea îmbunatati situatia mass-media românesti.

 

As avea o ultima întrebare în legatura cu Ucraina si Republica Moldova, care au primit statutul de tari

candidate la ultimul Consiliu European. Vor trebui sa efectueze multe reforme în zone cu care sunteti

familiarizata. Luati în considerare un mod de a lucra mai strâns cu cele doua tari pentru a le încuraja si le

ajuta pentru a face reformele necesare în justitie si asa mai departe?

Într-adevar, este ceva care era în desfasurare înca dinainte de razboiul din Ucraina. Am investit, de asemenea,

unele fonduri în eforturile de reforma din Ucraina, eu însami am fost implicata în discutii cu organisme ucrainene

si vom continua sprijinul tehnic si dialogul deschis pentru a ajuta Ucraina si Moldova sa îsi îndeplineasca

angajamentele care sunt acum enumerate în propunerea de candidatura la aderare.

Nu este usor sa ne imaginam ca Ucraina se va confrunta cu razboiul, cu agresiunea si, în acelasi timp, va trebui sa

ia si alte masuri pentru a reforma sistemul judiciar, a combate coruptia înradacinata, spalarea banilor si toate aceste

lucruri, dar avem angajamente foarte puternice exprimate verbal de catre colegii ucraineni ca au început sa lucreze,

asa ca vom ajuta cât de mult putem.
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